
Še vsem nam je v živem spominu živahna 
borba okrog »Našega roda«. Takrat se je ve
čina izrekla, naj se usmeri časopis Mladin
ske matice tako, da bo služil učitelju pri nje
govem šolskem delu, to je: naj postane sodo
ben razredni pripomoček. Danes pa spet na
čenjamo novo vprašanje. »Naš rod« se naj lo
či v dve vsebinski enoti. Prva izdaja naj bo 
namenjena duševnemu obzorju in potrebam 
šolarčka v osnovni šoli to je nekako do 11 1., 
druga izdaja »Našega roda« pa naj bo pisa
na v duhu potreb višje narodne šole. Pohvale 
je vredno to venomerno razglabljanje, kako 
izboljšati časopis, ki ga izdaja slovensko uči
teljstvo in s tem prevzema tudi odgovornost, 
da bo dobil naš šolar v roke vedno dobro 
tiskano besedo, ki bo ustrezala vsem sodob
nim pedagoškim pa tudi literarnim zahtevam. 
Ne trdim preveč, če rečem, da je to dejstvo 
kompliment našemu učiteljstvu, ki išče ved
no novih potov za dvig našega šolstva. 

V tem primeru smo na važni preokret
nici, ker posegamo tudi na gospodarsko po
lje. Ustanavljanje nove izdaje odnosno deli
tev »Našega roda« za nižjo in višjo skupino 
je pereče z denarnega pogleda. Število naroč
nikov bo morda ostalo isto, a s tem bo treba 
poravnati stroške za dve izdaji. Kakor kažejo 
sedanji načrti, se obseg lista in književnih 
prilog niti ne bo preveč reduciral. 

Da bi Mladinska matica zmanjšala režijo, 
iznašam naslednji predlog. Ni nov, saj smo 
o njem razpravljali že tudi na naših sreskih 
skupščinah, pa je bilo nekaj sreskih edinic 
proti predlogu, zato tudi ni zmagal na ba
novinski skupščini. 

Knjige Mladinske matice, ki so redna iz
danja, naj bi izhajale namesto koncem šol
skega leta raje v početku naslednjega leta. 
Po izidu 8. številke »Našega roda«, ki izide 
koncem maja, pridejo v tisk knjige Mladin
ske Matice. Z delom v tiskarni je treba hi
teti, saj gre število vseh knjig skoro v bajno 
število 100.000 izvodov. Ko knjige dospo kon
cem junija v roke naših mladih naročnikov 
je v razredu preobilo dela z zaključnimi kla
sifikacijami, s statistikami in vsem ostalim, 
kar prinaša bližajoči se konec šolskega leta 
in priprave za Vidovdansko proslavo itd. — 

Razlogi, ki govore za jesensko izdajo rednih publikacij. 

,,Naš rod" In knjige 
Mladinske matice 

Knjig »Mladinske matice« ne predelamo v šo
li, kakor bi to sicer zaslužile. Deca hlasta v 
njih brez strokovnega nasveta, zato se izgubi 
ob taki priliki mnogo zrno, ki bi sicer lahko 
rodilo vse drugačen sad. 

Nato pridejo vmes šolske počitnice in 
šolarji listajo po njih sami dva meseca. Ob 
novem šolskem letu zanje ni več tistega za
nimanja, da bi vpeljali knjige za razredno šti
vo. Le sempatja jih še porabljamo za prilož
nostni pouk, kadar obravnavamo snov, ki 
nam je v edicijah za slučajno oporo pri na
šem pouku. 

Vse drugače pa bi bilo. ko bi ob početku 
novega šolskega leta prejeli v roke dar Mla
dinske matice. Spočiti bi jih prejeli v roke 
naši mladi naročniki in v razred bi prinesle 
svežino in obilo snovi za šolske razgovore. 

Pa še drug razlog govori za jesensko iz
danje knjig Mladinske matice. S tiskom v ju
niju je treba precej hiteti. Tiskarna mora 
delati tudi nadure kar delo precej podraži. 
Tekom julija in avgusta pa je v tiskarnah 
tako zvana mrtva sezona in knjige Mladinske 
matice bi se tiskale v tem času, kjer bi jim 
tudi grafično lahko posvetili več časa in po
zornosti kakor v junijskem vrvežu. 

Nekateri bodo proti izidu knjig ob za
četku šolskega leta v jeseni. Izgovor: nimajo 
več \ razredu vseh lanskih naročnikov. Teh 
pa je tako malo, da bi z dobro voljo prav vsi 
lahko prejeli knjige v redu in točno. Tisti 
učenci ki bi medtem zapustili šolo za zmeraj 
bi spet prišli na obisk k svojemu bivšemu uči
telju in pri priliki naročili M. M. tudi za na
prej. Tistim učencem, ki so se medtem pre
selili na druge šole, pa bi jih dostavili po 
pošti na njih novo šolo. 

Premislite in mi boste dali prav. 
Apeliram na delegate za banov, skupšči

no, ki se zanimajo za našo Mladinsko matico 
in njen napredek, da o tej zadevi razmiš
ljajo in zaprosijo, da se jih dodeli v tiskovni 
odsek banovinske skupščine. 

Tam naj pripravijo ta predlog tako, da 
ga bo sprejela potem tudi celokupna letošnja 
banovinska skupščina. 

Jože Župančič, Litija. 


